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Vážení spoluobčané,
rád bych Vám všem popřál za sebe i za zastupitele města Úpice 
úspěšný nový rok 2011. Konec roku 2010 byl ovlivněn řadou udá-
lostí. Jednou z nich byly volby do městského zastupitelstva, které 
měly dramatický průběh a určitě zanechaly v řadě z Vás smíšené 
pocity. 

Je obvyklé, že si na silvestra dáváme novoroční předsevzetí, co 
všechno bychom chtěli v daném roce změnit. i členové nového 
zastupitelstva si budou dávat nejrůznější cíle a úkoly, které budou 
chtít v daném období realizovat. Využijme však tohoto povzne-
seného času i jinak. alespoň na chvíli zapomeňme na všechny 
ty politické nesváry a negativní myšlení a zkusme být na sebe 
laskaví a milí. přejme si od srdce veselé Vánoce, šťastný nový 
rok a udělejme vše pro to, aby skvělá předsevzetí vydržela co 
nejdéle. Bylo by velice krásné, kdybychom se již nedopouštěli 
žádných chyb a jednali vždy v souladu s mravním kodexem.

Byl bych rád, aby se Vám, milí spoluobčané, v Úpici pří-
jemně žilo, abyste se po práci rádi navraceli do svých domovů 
a abyste byli šťastni nejen v roce 2011.

Ing. Hůlek Jaroslav, starosta
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PRVNÍ PARTA
INFORMACE Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA

Páteční žurnály
  7. 1. MUdr. Šťovíček
14. 1. MUdr. cvrček
21. 1. MUdr. Hynková
28. 1. MUdr. Hartman

O VĚCECH 
OBECNÝCH

A OBECNÍCH - INFORMACE Z MĚÚ

Rozšíření hodin
pro veřejnost
na městském úřadu
od 1. 12. 2010 se rozšířily hodiny pro jed-
nání občanů na Městském úřadu v Úpici. 

Úřední hodiny: 
pondělí:  8:00 – 11:15, 12:15 – 17:00
středa:    8:00 – 11:15, 12:15 – 17:00

Další hodiny pro veřejnost:
Úterý:    8:00 – 11:15, 12:15 –14:30
Čtvrtek:   8:00 – 11:15, 12:15 –14:30
pátek:    8:00 – 11:00

pojem „úřední den“ a „úřední hodiny“ lze 
chápat tak, že v této době občan na úřa-
du najde pracovníka, který s ním jeho zá-
ležitost projedná. V ostatních pracovních 
dnech se služby pro veřejnost poskytují 
v omezeném rozsahu, neboť úředník strá-
ví jednáním s občany menší část pracov-
ní doby. Větší část pracovní doby potřebuje 
na případná místní šetření, zpracování in-
formací, vedení spisového materiálu apod. 
ale i v těchto dnech je v uvedených hodi-
nách úřad pro občany otevřen a na přísluš-
ných odborech jsou dle možností přítomni 
úředníci, kteří se občanům věnují. V odů-
vodněných případech je samozřejmě mož-
né domluvit si schůzku s konkrétním úřed-
níkem i mimo stanovenou dobu.

Ing. Miloš Holman

1. schůze rady Města Úpice
Rada Města Úpice se ke své první schůzi sešla dne 1. 12. 2010 ve složení: starosta ing. 
Jaroslav Hůlek, 1. místostarosta ing. Miloš Holman, 2. místostarosta ing. Zdeněk peterka, 
Jana Kadaníková a Mgr. libuše livňanská. Radní se v prvé řadě věnovali tvorbě rozpočtu 
města na r. 2011 a nutnosti úsporných opatření z důvodu nenaplňování rozpočtu na jeho 
příjmové straně. dále řešili otázku bezúplatného převodu nemovitostí Gymnázia a soŠ 
Úpice na Město Úpice v souvislosti se změnou zřizovatele této školy a jiné majetkové otáz-
ky. Ke své další činnosti si jako poradní orgány ustanovili tyto komise: sportovní, kulturní 
a školská, sociální a zdravotní, sbor pro občanské záležitosti, rozvojová. Usnesení rady 
Města Úpice je publikováno na úřední desce a webových stránkách města. Rada města se 
bude scházet 1x za čtrnáct dní a to v 1. pololetí 2011 v těchto termínech:
12. 1., 26. 1., 9. 2., 2. 3., 16. 3., 30. 3., 13. 4., 27. 4., 11. 5., 8. 6., 22. 6.

Mgr. Šárka Bušinská
tajemnice MěÚ Úpice

USNESENÍ 
z ustavujícího zasedání Zastupitelstva 
města Úpice konaného dne 24. 11. 2010

I.   OVěřENÍ PLAtNOStI VOLEB
Zastupitelstvo města schvaluje
-  zprávu o ověření platnosti voleb pro 15 
členů městského zastupitelstva, která byla 
potvrzena registračním úřadem v souladu 
s ustanovením Zákona 491/2001 sb. o vol-
bách do zastupitelstev v obcích.

II.  VOLBA StAROSty,
   ZáStUPcE StAROSty,
   RADNÍch A čLENů
   fINANčNÍhO
   A kONtROLNÍhO VýBORU

Zastupitelstvo města volí
dle § 91, odst. (1) Zákona č. 128/2000 sb. 
o obcích 

starostu města: Ing. Jaroslava hůlka
1. zástupce starosty: Ing. Miloše holmana
2. zástupce starosty: Ing. Zdeňka Peterku
1. radní: Janu kadaníkovou
2. radní: Mgr. Libuši Livňanskou

kontrolní výbor ve složení: 
předseda:  Pavel Mach
členové:  Pavel Dvořáček,
     hana trdlikátová,
     Josef Pechanec,
     Pospíšil Zdeněk,
     Mgr. Robert hager,
     Lukáš klouček;

finanční výbor ve složení:
předseda:  Ing. Milan Pastorčák
členové:  Josef klouček,
     Miroslav kult,
     Zdeněk Ducháč,
     Milan Menšík,
     Ing. Jana Vágnerová,
     Ing. Josef Sedláček.

III.  StANOVENÍ POčtU
   DLOUhODOBě
   UVOLNěNých čLENů ZM
dle § 91, odst. (1) Zákona č. 128/2000 sb. 
o obcích

Zastupitelstvo města schvaluje
-  starostu ing. Jaroslava Hůlka jako dlou-

hodobě uvolněného funkcionáře od 25. 
11. 2010

IV.  VýPLAtA ODMěN čLENů ZM
Zastupitelstvo města
schvaluje s platností od 1. 12. 2010:
Měsíční odměny pro:
-  neuvolněné místostarosty
  ve výši 19 000 Kč

-  členy rady ve výši 1 910 Kč

-  předsedy výborů ve výši 1 560 Kč

-  ostatní členy zastupitelstva 660 Kč

Zastupitelstvo města schvaluje
-  výplatu zákonné odměny při ukončení 

výkonu funkce starosty a místostarosty 
dle § 75, odst. 7 zákona č. 128/2000 sb.  
o obcích formou měsíčních splátek.

V.   UkLáDá
-  starostovi města svolat 1. veřejné zase-

dání ZM na den 15. 12. 2010 s tímto pro-
gramem:
-  Volba zapisovatele, návrhové komise 
  a ověřovatelů zápisu

-  Majetkové záležitosti a první návrh 
  investičních akcí 2011

-  Hlavní rysy návrhu rozpočtu
  na rok 2011

-  plán zasedání ZM na i. pololetí 2011

-  Jednací řád ZM

-  Volba dalších členů finančního
  a kontrolního výboru

-  Různé

-  diskuse

ověřovatelé:   ing. iljana Beránková, 
       Mgr. Jana Kulhánková

Zapsala:    Jana srnová

starosta:    ing. Jaroslav Hůlek
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VĚCI KOLEM NÁS
MINIREFERENDUM, ZEPTALI JSME SE, PROMILE SI MYSLÍ, NÁZORY OBČANŮ

Vyhodnocení vlastního podílu města Úpice k žádostem o dota-
ce pro Město Úpice v roce 2011 (mimo dotací pro hasiče, do oblasti lesního hospodářství a sociální oblasti)

Úspěšné žádosti:
celkové
náklady

dotace
vlastní
podíl

Ministerstvo životního prostředí, operační program Životní prostředí, prioritní osa 4. 
Zkvalitnění nakládání s odpady a odstraňování starých ekologických zátěží, oblast pod-
pory 4.1 Zkvalitnění nakládání s odpady, projekt „optimalizace a navýšení příjmu suro-
vin pro fermentační stanici v Úpici“.

3600000 2677500 922500

státní zemědělský a intervenční fond, program rozvoje venkova leadeR, Mas KJH 2. 
výzva, fiche: č. 2 občanská vybavenost a kulturní dědictví venkova. projekt „Rekonstruk-
ce zázemí tělocvičny ZŠ Bří Čapků Úpice“.

1984645 1786180 198465

Ministerstvo životního prostředí, operační program Životní prostředí, prioritní osa 3 - 
Udržitelné využívání zdrojů energie, oblast podpory 3.2 Realizace úspor energie a využi-
tí odpadního tepla, projekt „Zateplení a výměna oken v Mateřské škole Veselka“.

5573000 2651051 2921949

Ministerstvo životního prostředí, operační program Životní prostředí, prioritní osa 3 - 
Udržitelné využívání zdrojů energie, oblast podpory 3.2 Realizace úspor energie a využi-
tí odpadního tepla, projekt „Zateplení a výměna oken v Mateřské škole Jaromír“.

6905400 3103112 3802288

Ministerstvo životního prostředí, operační program Životní prostředí, prioritní osa 1 
Zlepšování vodohospodářské infrastruktury projekt „Úpice-dostavba kanalizace“.

57322700 27400000 29922700

operační program přeshraniční spolupráce Česká republika - polská republika v letech 
2007 - 2013, projekt „piecHoWice – Úpice: překročíme hranice“.

14770000 10927500 3842500

Ministerstvo kultury, program záchrany architektonického dědictví, rok 2010 na opravu 
dřevěnky. 

930000 430000 500000

z projektu eKo-KoM kontejnery 569640 510000 59640

Součty celkem 91655385 49485343 42170042

tyto žádosti o dotace byly schválené, to znamená, že Město Úpice je může realizovat. Většinu dota-
cí Město Úpice obdrží až po realizaci projektu. to znamená, že v ideálním souběhu akcí v roce 2011 
si Město Úpice musí vzít překlenovací úvěr ve výši 91 655 385,- Kč. překlenovací úvěr nebude bez 
záruky, Město Úpice bude muset zastavit podstatnou část volného majetku. průměrný úrok na krát-
kodobý úvěr činí 10% - 20%, tzn. 9 000 000,- - 18 000 000,- Kč, tato částka zase zvýší náklady 
a tím vlastní podíl investice. Každý úvěr se také musí splácet. Za úvahu stojí porovnat poměr dotace 
a vlastního podílu Města Úpice. tento výpočet je jen teoretický matematický příklad při realizaci 
výše uvedených akcí. 

toto je seznam schválených žádostí o dotace, další žádosti jsou nevyhodnocené a další připravo-
vané. seznam žádostí o dotace byl zveřejněn bývalým vedením města Úpice v Úpických novinách 
v říjnu 2010. U všech dotací chybí ekonomický rozbor a financování dané akce. přemýšlím nad tím, 
jestli měřítko úspěšnosti řízení města Úpice je v počtu podaných grantových žádostí.

Ing. Hůlek Jaroslav

V důsledku hospodářské krize roste nezaměst-
nanost a s tím také riziko předlužení domác-
ností. podle informací občanských poraden 
stoupá počet osob, které snížení příjmů (neza-
městnanost, snížení mzdy) řeší využitím úvěrů 
a tím se dostávají do dluhové pasti.

dluhová problematika zároveň patří k nej-
častějším tématům řešeným občanskými po-
radnami v Královéhradeckém kraji (cca 15 % 
dotazů). Ukazuje se, že velká část těchto kli-
entů přichází až na poslední chvíli a nepřipra-
vená - dřívější a lépe připravená intervence by 
výrazně zvýšila úspěšnost řešení jejich situace.

Množí se případy, kdy jsou dluhy postiženi 

DLUhOVá PREVENcE projekt Královéhradeckého kraje

již studenti středních škol, kteří využívají krát-
kodobé spotřebitelské úvěry pro nákup mobil-
ních telefonů nebo dalšího zboží. na poradny 
se obrací pedagogové středních škol a dětských 
domovů s žádostmi o pomoc a radu, jak situaci 
řešit. připravenost na řešení takové situace se 
studenty nebo zařazení finanční gramotnosti 
do výuky je minimální.

projekt na tyto skutečnosti reaguje podporou 
spolupráce mezi jednotlivými pomáhajícími 
profesemi, školením pedagogických a dalších 
pracovníků a osvětou mezi ohroženými skupi-
nami. navazuje také na minulý projekt dluhy 
trendem současnosti, který poukázal na to, že 

zadlužení je v Královéhradeckém kraji vý-
znamný problém.

Hlavním cílem projektu je předejít neúměr-
nému zadlužení u ohrožených skupin obyvatel 
a zmírnit následky předlužení.

dílčími cíli projektu je například zvýšení 
informovanosti osob ohrožených zadlužením 
o dostupných způsobech pomoci.  Zlepšení 
schopnosti pomáhajících pracovníků reagovat 
na problémy klientů spojené se zadlužením. 
podpora výuky finanční gramotnosti a preven-
ce zadlužení na středních školách a zajištění 
bezplatného odborného poradenství pro osoby 
řešící důsledky předlužení.

Odborné dluhové poradenství poskytu-
jí  BEZPLAtNě tyto poradny:
Občanská poradna Rychnov nad kněžnou,
panská 1492, Rychnov n. K.,
494 535 112, oprk@wo.cz
Občanská poradna hradec králové,
Veverkova 1343, Hradec Králové,
498 500 357, ophk@ops.cz
Občanská poradna Jičín,
Vrchlického 824, Jičín,
736 472 676, opjicin@ops.cz
Občanská poradna Náchod,
Hálkova 432, náchod,
498 500 357, opnachod@ops.cz
Poradna pro lidi v tísni,
Kotěrova 847, Hradec Králové,
495 591 382, plt@hk.caritas.cz
Občanská poradna Dvůr králové,
palackého 99, dvůr Králové n. l.,
499620431, obcanska.poradnadk@centrum.cz

více na: www.khk-dluhy.cz
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IV. VýZVA
PřÍJMU ŽáDOStÍ 
O DOtAcE
V pondělí 3. 1. 2011 bude vyhlášena čtvrtá vý-
zva k předkládání projektů v rámci dotačního 
programu leadeR. tato výzva bude obsaho-
vat fichi č. 1 - infrastruktura a fichi č. 2 - ob-
čanská vybavenost a kulturní dědictví venkova. 
především obce tak budou mít příležitost získat 
peníze na obnovu či vybudování komunika-
cí, parkovišť nebo třeba parků, spolky mohou 
rekonstruovat svá zázemí nebo je možné i vy-
budovat dětské či seniorské hřiště. Vše, co ža-
datelé potřebují, najdou na našem webu www.
kjh.cz v rubrice leadeR - dotace (budou 
tam obsaženy podrobnější informace o výzvě, 
harmonogramu této výzvy, žádosti apod.). po-
kud se chcete této výzvy účastnit s novým pro-
jektovým záměrem, pošlete nám e-mailem do 
14. 1. 2011 vyplněný registrační formulář va-
šeho projektu, který naleznete v rubrice lea-
deR – dotace v prvním odkazu „Výzvy“. 
prokonzultované žádosti se budou na základě 
telefonické domluvy odevzdávat v kanceláři 
Království – Jestřebí hory, o.p.s. ve dnech 25. 
až 28. 1. 2011 do 14 hodin.

Kateřina Valdová
MAS Království – Jestřebí hory, www.kjh.cz

VyUŽIJtE NOVé SkIBUSy
NA ODOLOV A kARLóW
skibusy Vás budou vozit od 25. 12. 2010 do 26. 2. 2011
každou sobotu podle jízdního řádu

Bioplynové stanice umí zpracovat trávu, 
hnůj i skořápky
V úterý 23. listopadu 2010 proběhla v zasedací místnosti Zastupitelstva královéhradeckého 
kraje konference s názvem „Přínos bioplynových fermentačních stanic pro rozvoj zemědělství 
a odpadové hospodářství“. 

Konference přinesla spoustu nových zajímavých informací nejen pro zemědělce, ale také pro zástupce 
obcí či firem, které se zabývají odpadovým hospodářstvím. Záštitu nad celou akcí převzal radní Králo-
véhradeckého kraje ing. Jan tippner. 

„Účastníci konference se seznámili s tím, proč se bioplynové fermentační stanice zřizují, jak se po-
stupuje při rozhodování o jejich výstavbě. Dozvěděli se také o možných podporách a dotacích. V České 
republice je dosud pouze několik bioplynových stanic. Je to škoda, protože tyto stanice mají velký po-
tenciál,“ přiblížil téma konference Jan tippner. 

Moderní bioplynové stanice fungují na principu fermentace - což je proces rozkladu organické hmo-
ty (biologicky rozložitelných odpadů) prostřednictvím bakterií bez přítomného kyslíku. tento rozklad 
vede k vývinu bioplynu. touto cestou je možné zpracovávat například trávu z údržby zeleně, odpady 
z jídelen a restaurací (ovoce a zelenina, zbytky pečiva, skořápky z vajíček, maso) nebo separované bio-
logické odpady z domácností (tráva, seno, listí, zvadlé květiny, hnůj z chovu drobných zvířat). 

na královéhradecké konferenci zazněla témata jako vliv bioplynové fermentační stanice na životní 
prostředí, využití energetického potenciálu obsaženého v biomase a bioodpadech, možnosti podpory 
na výstavbu bioplynových stanic a celá řada dalších. součástí programu byla také přednáška o provozu 
komunální bioplynové fermentační stanice Úpice doplněná ve středu 24. listopadu exkurzí v této stanici. 

„Účastníci  konference měli možnost  podívat  se,  jak naše bioplynová  stanice  funguje,  co  všechno 
a jakým způsobem se v ní zpracovává. Například na provoz stanice a čistírny odpadních vod používá-
me elektrickou energii z bioplynu. Kromě toho vyrábíme z tzv. odstředěného substrátu kvalitní hnojivo. 
Ročně zpracujeme téměř 6,5 tisíce tun bioodpadů, a to bez negativních dopadů na životní prostředí,“ 
upřesnil Karel srna z městských vodovodů a kanalizací, které jsou provozovatelem bioplynové stanice 
v Úpici. 

Konference „přínos bioplynových fermentačních stanic pro rozvoj zemědělství a odpadové hospo-
dářství“ sice skončila, ale nastolené téma se bude – jak účastníci konference přislíbili – dále rozvíjet. 
Bioplynové stanice mají v Královéhradeckém kraji budoucnost. 

podrobnější informace o bioplynové stanici v Úpici najdete na www.bpsupice.cz.

Kontakt: Ing. Jan Tippner, radní Královéhradeckého kraje 
Tel.: +420 495 817 327, e-mail: tippner@kr-kralovehradecky.cz 



5ÚPICKÉ NOVINY / LEDEN 2011

prodej ze dvora (angl. first-hand sale = 
prodej z první ruky) je název, se kterým se 
většina z nás setkala až v posledním čase. 
Začalo se totiž hodně mluvit o biopotra-
vinách, zdravém životním stylu, přírod-
ních a českých produktech a právě s těmi-
to věcmi je prodej ze dvora neodmyslitelně 
spojený. V rámci vzdělávacích seminářů 
ve spolupráci s Ministerstvem zemědělství 
pořádala Mas Království - Jestřebí hory 
setkání zemědělců, farmářů, řemeslníků, 
výrobců a dalších zájemců o dění v regio-
nu, které bylo zaměřené především na pro-
dej ze dvora.

prodejem ze dvora se rozumí prodej 
mléčných výrobků, ovoce, zeleniny, va-
jec a masa nezprostředkovaně konečnému 
spotřebiteli, a to někdy doslova a do pís-
mene ze dvora, tedy přímo od samotných 
pěstitelů a chovatelů - například na far-
mářské tržnici.

prodej ze dvora se tak stává dalším pro-
středkem, který může pomoci malým pod-
nikatelům. pokud budou dodávat kvalit-
ní výrobky, tak si k nim lidé cestu najdou 
a budou se k nim i vracet. U nás je takový-
to způsob prodeje zatím skoro v začátcích; 
je to způsobeno jednak přísnými hygienic-
kými a živnostenskými předpisy, ale také 
tím, že čeští spotřebitelé na takový způsob 
prodeje zatím příliš navyklí nejsou.

Jako první na semináři vystoupila 
ing. Markéta ertnerová, vedoucí oddělení 
agentury pro zemědělství a venkov trut-
nov (aZV trutnov). představila systém 
práce agentury (ta je začleněná do ce-
lostátní sítě pro venkov) a její důležitost 
v souvislosti se sdílením zkušeností a po-

Prodej ze dvora - vše z první ruky!
znatků a jejich předávání směrem k těm, 
kteří se podílejí na rozvoji venkova a ze-
mědělství. Velmi důležitý je i zde pří-
stup zdola nahoru, který umožní získává-
ní zpětné vazby pro orgány státní správy.

dalšími přednášejícími byli zástupci 
Krajské veterinární správy - MVdr. Blan-
ka Karešová, MVdr. Jiří Vrubel 
a MVdr. Jiří tomeš. Jiří Vrubel seznámil 
přítomné s prezentací Krajské veterinární 
správy. definoval také termín „prodej ze 
dvora“, jeho podmínky a nejčastější pro-
blémy, se kterými se může setkat jak sa-
motný prodejce tak i nakupující. U prodeje 
ze dvora je totiž určitě nutné se řídit po-
kyny farmáře nebo pěstitele, aby nedošlo 
k případným nákazám, např. z mléka, kte-
ré neprošlo převařením.

Farmářskou tržnicí, která nabízí prodej 
ze dvora, je tržnice v trutnově - poříčí. Zá-
stupce organizace diana seven - ing. Ja-
roslav Munzar - vysvětlil systém tržnice; 
ta v roce 2010 poskytuje zdarma prostor 
i technické zázemí všem, kteří mají o pro-
dejní místo zájem. V prodejních stáncích 
je k dostání ovoce, zelenina, ovocné moš-
ty, domácí chléb, mléko, domácí tvaroh, 
jogurty, sýry, čerstvá vejce, maso i mas-
né výrobky, med, káva a sezónní výrobky. 
Zmínil se i o tom, že když se celý projekt 
začal realizovat, tak ze strany českých pro-
dejců velký zájem nebyl a tržnici z největší 
části naplnili prodejci z polska.

první, kdo promluvil přímo o svých 
zkušenostech, byl alois Mejsnar z Kun-
čic. Malá farma, kterou vlastní, produkuje 
kravské mléko a mléčné výrobky. shrnul, 
jak se jejich farma vyvíjela a postupně roz-

růstala, a rozhodně myšlenku prodeje ze 
dvora podpořil, zdůraznil však, že jednou 
z nejzásadnějších věcí při budování tako-
vé farmy je najít si cestu ke svým odběra-
telům a hlavně dodávat kvalitní produkty.

na produkci mléka přímo navázala dru-
há vystupující - ing. ivana Čílová z agro-
farmy Bolkovský dvůr. Hlavní finanční 
prostředky sice farmě plynou ze spásání 
pozemků ovcemi, ale okrajově se věnují 
i prodeji ze dvora. Část z vyřazených ovcí 
putuje na jatka a zpracované maso pak 
zpět na farmu, protože farmáři samotní 
nemohou provádět porážku bez povolení, 
a tím se celý proces stává složitým a někdy 
i finančně nevýhodným. druhou varian-
tou, o které byla řeč, bylo zpracování masa 
z jatek na masné produkty, v tomto přípa-
dě jehněčí klobásy, a jejich následný pro-
dej například na farmářských trzích.

následovala prezentace producentů 
medu - Jana leblocha z Bernartic a Zdeň-
ka Háka ze dvora Králové nad labem. 
oba potvrdili, že pro včelaře nejsou pod-
mínky tak svazující; norma jim povoluje 
dodat za rok spotřebitelům dvě tuny medu, 
což bez problému pokryje domácí odběr. 
o med je mezi lidmi ale stále větší zájem 
- lidé se za svými včelaři vracejí - a i přes 
každoroční navýšení počtu úlů množství 
vyprodukovaného medu poptávku ještě 
nikdy neuspokojilo. Jan lebloch zmínil 
i možnost čerpání dotací jak z Královéhra-
deckého kraje tak i z evropské unie, kde je 
určitě šance na některé finanční prostřed-
ky dosáhnout.

V průběhu celého semináře došlo 
i na diskuzi, kterou řídil dr. Jan Balcar, ře-
ditel Království - Jestřebí hory, o.p.s. do-
tazy padaly hlavně na zástupce Krajské 
veterinární správy; obecně farmáře trá-
pí hlavně přísné normy pro prodej i chov 
mnohdy nevycházející z praktických zku-
šeností.

prodej ze dvora je přitažlivý tím, že po-
kud koupíte takový produkt přímo a sami 
si ho od farmáře vyberete, stává se tako-
vá potravina opravdu produktem ze dvora; 
nabízí vám přidanou hodnotu ruční práce 
a protože drobní producenti si svého zbo-
ží váží a podle toho se k němu chovají, tak 
i přidanou hodnotu lidí, kteří ho proda-
li. V případě tohoto nákupu je jen na nás, 
vybereme-li si možnost produktů opravdu 
„ze dvora“ nebo produktů, které ze dvora 
pocházejí, ale prodané v něm nejsou.

Kateřina Valdová
Království - Jestřebí hory, o.p.s.,

valdova@kjh.cz, www.kjh.cz
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Ohlédnutí za vánočními trhy
stalo se již tradicí, že se každoročně na začátku prosince zaplní na jeden den úpické ná-
městí vánočními trhy a návštěvníky, kteří sem přicházejí, aby si vybrali z rozličného druhu 
zboží a poslechli si zpívání pod vánočním stromem. a stejně tak tomu bylo i letos!

Vánoční trhy probíhaly 3. prosince, otevřeny byly od deseti hodin dopoledne a bylo 
opravdu z čeho vybírat. Kromě českých prodejců s vánočním zbožím zde byl i jeden pol-
ský stánek, zajímavou podívanou byla práce kováře u venkovní výhně a svůj stánek zde 

měla také Mládež 
ČČK. nechyběly sa-
mozřejmě ani stán-
ky s občerstvením, 
které se staraly o ty, 
kteří se potřebovali 
v mrazivém počasí 
ohřát douškem teplé-
ho nápoje nebo měli 
chuť na něco dobré-

ho. otevřeno bylo také úpické muzeum, kde jsou ke zhlédnutí betlémy odona Vlčka.
Vyvrcholením celého dne bylo kulturní vystoupení, které si připravili žáci úpických 

škol. svoje představení měli připraveno a původně měli předvést také žáci z partnerského 
polského města piechowice, ale kvůli sněhové kalamitě nakonec bohužel nemohli dorazit. 
V šestnáct hodin v prostorách před muzeem zahájili program žáci ze ZUŠ a. M. Buxton 
slavnostními fanfárami. Všechny přítomné přivítal starosta Úpice Jaroslav Hůlek. poté se 
na scéně vystřídaly jednotlivé školy a školky, které zahrály a zazpívaly koledy a zareci-
tovaly básničky. Vystoupení trvala asi hodinu a byla vždy odměněna potleskem diváků, 
kteří se sešli v hojném počtu. celý program moderovaly dvě žačky z úpického gymnázia 
- lenka Šrejberová a denisa Gumbírová.

na přípravách a organizaci celé akce se podílelo Město Úpice, Město piechowice, Mlá-
dež ČČK, Mateřská škola Úpice, ZŠ Úpice – lány, ZŠ Bří Čapků Úpice, ZUŠ a. M. 
Buxton Úpice, Gymnázium a soŠ Úpice, Jednota divadelních ochotníků Úpice, Městské 
muzeum a galerie Julie W. Mezerové Úpice a sbor dobrovolných hasičů Úpice.
Myslím, že vánoční trhy se opravdu vydařily a díky nim jsme se mohli naladit na příjem-
nou vánoční atmosféru.

Vánoční trhy byly součástí přeshraničního mikroprojektu „Úpice a Piechowice: aktivní 
města uznávající  tradice“. Projekt  je  financován z Fondu mikroprojektů v Euroregionu 
Glacensis v rámci Operačního programu přeshraniční spolupráce Česká republika – Pol-
ská republika 2007 – 2013 č. CZ.3.22/3.3.02/09.01394.

Za TIC Úpice Lucie Nývltová

Občanům po těžkém 
úrazu může pomoci 
projekt Amadeo
stává se to. nečekaný pracovní úraz či do-
pravní nehoda omezí zdravotní stav našich 
blízkých. automobil či motocykl viníka 
způsobí vážnou újmu na zdraví a dotyčný 
nemusí být ani řidič, ale třeba jen chodec, 
aby se ocitl v nezáviděníhodné situaci. 

Jak jednat v takové situaci, sděluje au-
tor projektu pomoci po těžkém úrazu 
ing. Jan Malík. náhradu lze požadovat 
dva až čtyři roky zpětně po úrazu, tedy až 
od roku 2006. Většina poškozených neví, 
že má zpravidla nárok na větší odškodné 
než pojišťovna přiznala a že je lze čerpat 
dodatečně. Mylně se také většina lidí do-
mnívá, že bez předchozího úrazového po-
jištění nemůže žádat nic. tak tomu právě 
není.

projekt pomoci nabízí bezplatné telefo-
nické konzultace občanům s trvalými ná-
sledky po těžkém pracovním úrazu, po ne-
zaviněné autohavárii, u těžkých úrazů žáků 
a studentů ve škole, stejně tak při škodě 
způsobené pochybením lékaře. Konzulta-
ce jsou určeny také pomoci pozůstalým po-
škozených. 

Bezplatné telefonické konzultace zahr-
nují poradenství v řešení situace po úrazu, 
objektivní zhodnocení již vyplaceného od-
škodného, posouzení lékařských posudků 
a bodového ohodnocení, nezávislou lékař-
skou konzultaci se znalcem z oboru a v pří-
padě nutnosti zprostředkované zastoupení 
poškozeného ve sporu s pojišťovnou. Fi-
nanční krytí případných právních služeb 
projektu se většinou sjednává s postiženým 
až po vyplacení odškodného pojišťovnou. 

telefonickou konzultaci mohou ob-
čané sjednat na telefonu: 723 203 036 
s ing. Janem Malíkem - vedoucím pro-
jektu, nebo prostřednictvím e-mailu:  
nahradaskody@email.cz.

co možná nevíte...
na vyplacení náhrady nemá vliv, zda po-
škozený měl v době úrazu sjednánu úrazo-
vou nebo životní pojistku. 

spolujezdci viníka nehody (včetně rodin-
ných příslušníků) mají plný nárok na náhra-
du škody na zdraví, ale viníka se jejich ná-
rok po finanční stránce nikterak nedotkne. 

nárok na odškodnění má i chodec, který 
sám způsobí dopravní nehodu, když vstou-
pí do vozovky, bude mu však zohledně-
na případná spoluvina, nicméně má nárok 
na částečné plnění. 

Zdroj: www.nahradaskody.net
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O LIDECH
SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Julinka, nejstarší ze čtyř Winterových dětí, 
se narodila 28. února 1893 na podměstečku, 
v domě, který stojí přímo naproti městskému 
úřadu. dům byl mnohem menší než je ten 
dnešní, v přízemí byl obchod, který vedli pra-
rodiče prouzovi, dědeček Kristián byl znám 
široko daleko jako vynikající perníkář. Byl to 
ten obchod, do kterého chodíval malý Karel 
Čapek, díval se, jak se provozuje obchod, byl 
zvědavý, co který šuplíček v krámě ukrývá, co 
je to za krásné vůně, které cítí hned ve dveřích. 

Julie navštěvovala obecnou i měšťanskou 
školu v našem městě. Všechna dochovaná vy-
svědčení prozrazují, že byla vynikající žáky-
ní. na měšťance řídící učitel rozpoznal z řady 
školních výkresů výjimečný výtvarný talent 
u své žákyně. on to byl, kdo rodiče přesvědčil, 
aby dceru poslali na studie. K tomuto přání se 
připojil i dědeček prouzů a Winterovým ne-
zbývalo, než souhlasit. Určitě zvažovali svoje 
finanční možnosti, nebylo lehké na začátku 
20. století vydržovat děti na studiích a pak také 
nebývalo vůbec zvykem, aby holky z malého 
města chodily studovat.

Ve 14 letech se vydala do Hradce Králo-
vé na dívčí lyceum, kde byla pilnou žákyní. 
po absolutoriu Julie zamířila do prahy na tzv. 
speciálku Uměleckoprůmyslové školy. Rodiče 
jí slíbili za úspěšné dokončení cestu do paří-
že, ale vše zhatila rozpoutaná první světová 
válka a plány na cestování byly o několik let 
odloženy. Mladá absolventka tedy nastoupila 
učit do holešovického lycea, následně vyučo-
vala v dívčím gymnáziu a na Vyšší dívčí škole 
v praze. Věnovala se především výuce kreslení 
a dnes bychom řekli výtvarné výchově. prací 
řešila finanční situaci a zároveň touhu udržet 
se v praze a věnovat se milovanému malířství.

V roce 1919 se provdala za aloise Meze-
ru. Mladý architekt, žák Josipa plečnika, se 
ve svém oboru dokázal brzy prosadit. V pra-
ze si Mezerovi najali byt v Jaselské ulici, Ju-
lie zde měla v podkroví svůj ateliér, získávala 
první úspěchy ve výtvarném světě a ze strany 
manžela měla plnou podporu. Mezerovi se pra-
videlně vraceli do Úpice, Julie měla k rodičům 
stále blízký vztah. pořídili si zde svůj dům 
v ulici, která je po malířce dnes pojmenovaná. 

V roce 1921 Julie Winterová – Mezerová za-
nechala učitelské profese. V této době se stala 
zakládající členkou Kruhu výtvarných uměl-
kyň. spolek sdružoval umělkyně a hlavním 
jeho cílem bylo poukázat na ženskou umělec-
kou tvorbu a prosazování a upevňování pozic 
umělkyň na národní i mezinárodní scéně. 
první výstava za účasti tvorby Julie W. Meze-
rové proběhla v obecním domě v roce 1921, 
následovaly další v letech 1922, 1924 a 1926. 
Výstavy byly provázeny velkým zájmem a zá-
roveň velkými rozpaky, následné kritiky byly 
velmi rozdílné, především se velmi porovnáva-
la tvorba žen s mužským uměním a tady byly 

stále ženy nedoceňovány. Manželé Mezerovi 
ve 20. letech procestovali řadu zemí, často se 
stávalo, že Julie doprovázela manžela při jeho 
pracovních cestách. Zajímala se především 
o výtvarné umění, navštěvovala galerie, obdi-
vovala přírodu, krajinu, viděla malířská díla, 
která doma vidět nemohla. Ze svých cest si od-
vážela hromady náčrtků, kreseb i fotografií, ze 
kterých čerpala při své tvorbě.

nejvýznamnější zlom v její kariéře byla vy-
sněná cesta do paříže, podařila se uskutečnit 
v roce 1923. paříž malířku okouzlila, vždyť 
tehdy byla centrem malířského a umělecké-
ho dění, následovaly pak návštěvy i v dalších 

dvou letech. Zde se uskutečnila reprezentativ-
ní výstava československého umění v paříži 
v muzeu Jeu de paume, kde se kromě Meze-
rové a Kupky představili pro paříž tehdy méně 
známí umělci – Šíma, Čapek, Zrzavý, Krem-
lička, Špála a Filla. pařížská kritika vyzdvihla 
tvorbu Julie W. Mezerové. 

V roce 1927 zaslala Julie na pařížský salon 
dvě svá drobná díla – prvosenky a Jahůdky. 
přes veškeré cestovatelské zážitky, přes pozná-
ní nádherných krajin i přírody po celé evropě, 
se do pařížského salonu odhodlala Julie přijet 
s motivy z domácí podkrkonošské krajiny. Vy-
stavené obrázky vzbudily mimořádný zájem 
a zaznamenaly úspěch ve světové umělecké 
scéně. Julie měla otevřené dveře na podzimní 
pařížský salon. publikum, možná již přesycené 
množstvím umělců a výstav, přijalo neznámou 
malířku z Československa s jejími skromnými 
náměty. přinášela motivy plné klidu a něhy, 
skromné květiny proto tolik zaujaly.

Julie Winterová – Mezerová od té doby pra-
videlně vystavovala na podzimních salonech, 
stala se v paříži členkou salonu neodvislých 
a salonu francouzského umění, roku 1930 sa-
lonu des tuilerie, od roku 1937 byla členkou 
podzimního salonu.

Malířský styl paní Mezerové se znatelně 
posouvá a vyvíjí, za pokrokem je tvrdá práce.

V jejích obrazech nacházíme lyričnost, ti-
chou poezii i ženskost. díky velkému talentu 
a píli získala Julie brzy uznání nejen doma, ale 
i daleko za hranicemi. Výstavy měly neoby-
čejný úspěch, obrazy Julie W. Mezerové byly 
hojně kupovány sběrateli umění.

V tomto období vystavuje především květi-
nové motivy zachycené přímo v krajině, jsou 
to prosté bledule, narcisy, hyacinty, luční květi-
ny v jejich živosti, barevnosti, skloubené s vý-
razným osobitým rukopisem malířky našeho 
kraje.

V květinových motivech malířky nacházíme 
mnoho skvostů, stejně je tak tomu u figurální 
malby, a to i přesto, že právě figurální malba 
Mezerové je méně známá. Ve sbírkách je mno-
hokrát zachycená maminka, velmi zajímavý je 
i autoportrét s rodiči, její figurální obrazy jsou 
kompozičně i technicky výborné.

V době, kdy pro ženy nebylo snadné se pro-
sadit, naučila se Mezerová vytrvalosti, pilnos-
ti a trpělivosti, ve svém uměleckém vývoji se 
stále posouvala kupředu, stále hledala svoji 
osobitou a jedinečnou cestu.

Když se v roce 1938 vracela z jedné ze 
svých mnoha cest do paříže, netušila, jak těž-
ké jednou bude znova se do milovaného města 
vrátit. Za války se stalo pro Julii i jejího man-
žela útočištěm naše město. Kraj byl obklopen 
a sužován válkou, stále však zůstával místem, 
o které se mohli oba opřít. Mezerová malovala 
tento válkou uplakaný kraj, nepřestávala tvořit. 

do této doby zřejmě ještě stále nikoho ne-
napadlo uspořádat výstavu malířčiny tvorby 
v rodné Úpici. 

Válečné a poválečné období bylo plné smut-
ku. Julie se postupně rozloučila se svou ma-
minkou, otcem i manželem. tíhu života dovršil 
převrat v roce 1948, ten pro malířku znamenal 
přerušení kontaktů s vnějším světem. nesměla 
prezentovat svoji tvorbu, nový režim jí tvrdě 
připomněl kontakty i na nejvyšších místech, 
její přátelství s Hanou Benešovou a dalšími 
prvorepublikovými významnými osobnostmi. 
Usilovně se snažila neztratit kontakt se svě-
tem, dychtivě očekávala dopisy od pařížských 
přátel a každý rok posílala pár obrazů do pod-
zimního salonu, do salonu malířek, sochařek 
a dekorativních umělkyň v paříži. 

V roce 1950 byl zakoupen obraz Boubínská 
samota pro národní galerii, zdálo se to jako 
povzbuzení, ale následující rok, jako všechny 
spolky, byl rozpuštěn i Kruh výtvarných uměl-
kyň. V roce 1958 díky přátelům v zahraničí 
se Julii podařilo vycestovat na expo v Bruse-
lu, v roce 1972 se účastnila osmé velké ceny 
azurového pobřeží v cannes, kde ji porota za-
řadila mezi velké finalisty.

V 60. letech vystavovala v několika městech 
naší republiky. došlo na Úpici, trutnov, Čes-
kou skalici, Karlovy Vary, Žamberk. V roce 
1968 bylo Julii Winterové – Mezerové propůj-
čeno za celoživotní malířskou tvorbu vyzna-
menání za vynikající práci.

Julie Winterová – Mezerová

pokračování na následující straně



8 ÚPICKÉ NOVINY / LEDEN 2011

Množství obrazů malířka rozdala, určitě 
proto, aby rozdávala radost, některými obra-
zy platila za služby jí prokázané. obě úpické 
základní školy zdobí obrazy paní Mezerové, 
často chodívala mezi děti povídat si o výtvarné 
tvorbě, o malířském kumštu, vždy přicházela 
s obrazem, který škole věnovala. V této době 
se rozhodla darovat městu řadu obrazů. ten-
to soubor byl umístěn do úpického městského 
muzea, kde byl ve stálé expozici vystaven. ob-
razy byly v roce 2008 znalkyní oceněny, dnes 
tedy víme, jak velikou hodnotu paní Mezerová 
městu věnovala. další obrazy jsou vystave-
né v českoskalickém muzeu, mnohé se ocitly 
v soukromých sbírkách nejen v naší republice.

paní malířka, jak se v Úpici Julii Winterové 
– Mezerové často říkalo, se dožila požehna-
ného věku 87 let. na sklonku svého života se 
vrátila do rodného kraje, zemřít přijela do trut-
novské nemocnice. pochovaná je po boku své-
ho manžela aloise na úpickém hřbitově

V roce 1993, při stém výročí narození paní 
malířky, byly vystaveny obrazy ve stálé gale-
rii, která nese její jméno. o pár roků později, 
po zbudování výstavních prostor ve druhém 

patře muzea, má umělkyně stálou galerii zde. 
Za posledních deset let byla tvorba předsta-
vena návštěvníkům vždy při jejím kulatém či 
půlkulatém výročí narození nebo úmrtí. 

V posledních deseti letech úpické muzeum 
získalo darem obrazy od dagmar prášilové 
z prahy, jejíž maminka byla přítelkyní paní 
Mezerové. paní prášilová věnovala velké plát-
no V lese na Rýchorách, o rok později byla při-
jata podobizna anny Hruškové, dar pražanky 
M. Heroutové. Kresba zachycuje malou annu 
s panenkou. suchovršičtí továrníci Hellerovi, 
aby podpořili mladou začínající umělkyni, ne-
chali v roce 1911 namalovat svou dcerku. 

V letošním roce byl přijat u příležitosti 30. 
výročí úmrtí paní malířky, jak ji mnozí podnes 
nazývají, obrázek od manželů Vaněčkových 
z Úpice. Kouzelná Kytička bledulí je datovaná 
do roku 1965.

s darem s velkým d přišel letos v červen-
ci ing. Josef Bráblík, synovec paní Mezerové 
(jeho maminka byla anna, provdaná Bráblíko-

vá, třetí ze sourozenců Winterových – nejstarší 
byla Julie, následovali Karel, anna a amálie). 

ing. Bráblík, člověk velice skromný, milý 
a přívětivý, vytočil číslo muzea s dotazem, zda 
je možné do muzea přijmout asi padesát obra-
zů z pozůstalosti Julie W. Mezerové. na konci 
července došlo ve stejné Jaselské ulici, ve které 
v praze žila a tvořila Julie, k předání obrazů.

Z původní avizované asi padesátky obrazů 
jich však bylo 166, 13 obrázků bylo v paspar-
tách, následovaly drobné akvarely, kresby, ski-
ci a studie v počtu 836 a 798 negativů obrazů 
a rodinných fotografií. Úpickou galerii Julie 
Winterové – Mezerové obohatí i prvorepubli-
kové křeslo, ve kterém malířka často sedávala, 
rovněž je to dar ing. Bráblíka. 

V úterý 18. ledna 2011 bude za účasti 
ing. Josefa Bráblíka a jeho manželky slavnost-
ně zahájena výstava obrazů, mnohé obrazy ná-
vštěvníky zcela jistě příjemně překvapí. objeví 
se motivy z našeho kraje, řada portrétů, chybět 
nebudou obrázky z cest a samozřejmě kvetou-
cí trávy, meze, šípky, něžný a tajemný svět pří-
rody, který malířka mistrně zachytila.

tvorba Julie Winterové – Mezerové je stále 
obdivovaná nejen u nás, piechowičtí návštěv-
níci z polského partnerského města žasli nad 
nádhernými motivy z přírody, a tak nebylo 
daleko ke společnému projektu. Úpice a pie-
chowice – aktivní města uznávající tradice po-
daly žádost o spolufinancování velké výstavy 
obrazů Julie Mezerové z operačního progra-
mu přeshraniční spolupráce prostřednictvím 
euroregionu Glacensis. Žádost nese název 
Umění bez hranic. Bude-li projekt finančně 
podpořen a zatím vše nasvědčuje tomu, že se 
podaří jej prosadit, soubor olejů bude vystaven 
v příštím roce i v polských piechowicích. 

Mgr. Marcela Strachotová

dokončení ze str. 7

Městské muzeum
a galerie Julie W. Mezerové v Úpici

Vás srdečně zve v úterý 18. ledna 2011
v 16 hodin na vernisáž výstavy

OBRAZy
JULIE WINtEROVé - 

MEZEROVé
Veřejnosti bude představen soubor darovaných 
obrazů, z nichž mnohé jsou pro příznivce tvorby 
naší paní malířky zcela neznámé.
Účast na vernisáži přislíbil dárce obrazů ing. 
Josef Bráblík s manželkou a vzpomenou na tetu 
Julii.

Výstava potrvá od 18. ledna 2011
do 18. února 2011

otevřeno:
Út – pÁ 10 – 12, 13 – 16 hodin

ne 13 – 16 hodin

Narozené děti
12. 10. 2010 – Jakub Kaplan
26. 10. 2010 – anna Veinertová
V této rubrice zveřejňujeme pouze ty děti, jejichž ro-
diče k tomu dají písemný souhlas.

Jana Srnová, matrikářka

POVÍDEJME
SI DĚTI

ZPRÁVY ZE ŠKOL, MAT. ŠKOL A ZUŠ

ZŠ Bratří čapků v Úpici
zve

všechny rodiče s dětmi
a příznivce školy na

DEN
OtEVřENých 

DVEřÍ,
který je letos zaměřen na naše volitelné 
předměty a prezentaci naší školy v médi-
ích.
připraven je pro vás velmi pestrý program 
(kvízy, soutěže, práce na interaktivních 
tabulích, jazykolamy, stolování, atd.).
děti se budou moci například zapojit do 
krátké dramatické scénky, zacvičit si ae-
robic či trefovat se míčem do brány.
Hlavně si ale budou moci vyzkoušet, jaké 
to je mluvit do mikrofonu a nechat se 
přitom filmovat. Vzápětí se pak dokonce 
uvidí na interaktivní tabuli.

těšíme se na Vás

v sobotu 15. ledna 2011
od 10.45 – do 14.30

Budoucí prvňáčci, přijďte si v doprovodu 
svých rodičů zkusit sednout do lavice, 
malovat na tabuli, zahrát si na koberci 
hry a další aktivity, které děláme v 1. tří-
dě (výuka nanečisto proběhne opět mezi 
11.00 – 11.30).
Hlad a žízeň zaženete ve školní jídelně, 
kde pro vás bude přichystané občerstvení.

ZŠ Bří čapků v Úpici 
pořádá

v sobotu 15. ledna 2011 od 9.00 hodin
ve školní tělocvičně

SPORtOVNÍ
DOPOLEDNE

Zveme všechny děti od předškoláků po pá-
ťáky na závody v netradičních disciplínách.
chystáme pro vás např. skákání v pytlích, 
prolézání látkovým tunelem, skákání s mí-
čem mezi koleny a spoustu dalších atrakcí.

Jednotlivé disciplíny budou přizpůsobeny 
věku dětí. prezentace v tělocvičně od 8.30 do 
9.00 hodin.
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„hRAJEME SI 
RáDI“
Zápis žáků

do 1. ročníku pro školní rok 2011/2012

na ZŠ Bratří čapků

se uskuteční ve čtvrtek 20. ledna 2011
od 13.00 do 17.00

v budově 1. stupně základní školy.

K zápisu se dostaví děti narozené
1. 9. 2004 – 31. 8. 2005

a děti s odloženou školní docházkou.

Přijďte mezi nás, těšíme se na vás!

Vánoční tvořeníčko 
na ZŠ Bratří čapků
Ve středu 8. prosince jsme se opět po roce se-
šli ve školní jídelně ZŠ Bratří Čapků. co se 
dělo? Konalo se tam v pořadí již druhé vánoč-
ní tvořeníčko.  svým účastníkům nabídlo osm 
pracovních stanovišť, kde si všichni mohli vy-
zkoušet svou šikovnost a vyrobit si nějakou vá-
noční drobnost. Každý si rád vytvořil vánoční 

přáníčko či si složil papírového andělíčka. Ved-
le to vonělo perníčky – ozdobit si alespoň jeden 
neodolal snad nikdo. na dalších stanovištích 
děti vyráběly svícínek na čajovou svíčku, po-
lepovaly bílé koule, vytvářeli ozdůbky na stro-
meček ze sádry a z korálků. Všichni si mohli 
vyrobit lodičky ze skořápek od ořechů a poslat 
je na vodu tak, jako se to dělává na Štědrý den. 
atmosféru dotvářela vánoční hudba a koledy. 
Čas utekl jako voda a poslední tvořivci s náručí 
plnou výrobků opouštěli jídelnu až v 18 hodin. 
letošní vánoční dílny potvrdily, že se tato akce 
stává na naší škole milou tradicí, na kterou se 
před Vánocemi všichni těší. poděkování patří 
všem, kteří se ve středu odpoledne sešli a dílny 
pro všechny připravili - paním učitelkám, vy-
chovatelkám, panu školníkovi, paní Janě Vo-
leské a žákům pomocníkům z 2. stupně.

Veronika Prouzová, ZŠ Bratří Čapků

čertovský karneval „S čerty nejsou žerty“
Víte, jak vypadá peklo? Že ne? tak to jste se měli přijít podívat v sobotu 27. listopadu 2010 do tělo-
cvičny Základní školy Bratří Čapků, kde se konal tradiční karneval „s čerty nejsou žerty“. Čertíky 

a čerticemi se to tu jen hemžilo (se-
šlo se jich na sedmdesát), na všech-
no dohlížel sám pan lucifer. V prv-
ní části dvouhodinového programu 
prokázali všichni pekelníci svoji 
šikovnost a obratnost – absolvovali 
Belzebubovu skluzavku, čertovskou 
houpačku, trefovali se do pekelné-
ho kotle apod. odměnou jim vždy 
byla malá sladkost. druhá část pa-
třila soutěžím. Čertíci si tak mohli 
vyzkoušet přetahování lanem, hru 
s obuškem nebo přenášení míčků. 
Úplný závěr byl ve znamení disko-

téky, kde se všichni pod vedením šikovných pomocníků z vyšších ročníků a paní učitelek vyřádili. 
Všichni odcházeli domů nadšení, usměvaví a se spoustou sladkostí. poděkování patří všem, kteří 
se na karnevalu jakýmkoliv způsobem podíleli. doufejme, že se za rok sejdeme ve stejně hojném 
počtu. 

Šárka Paulusová, ZŠ Bratří Čapků

BLAhOVkA cUP
Boj o každý míč, nádherné kombinace a výborná individuální technika. Již 5. ročník fotbalového 
turnaje BlaHoVKa cUp opět poskytl skvělou podívanou a fantastickou atmosféru. na Základní 
školu Bratří Čapků v Úpici se v sobotu 27. listopadu sjelo 12 týmů. Kapitánem každého manšaftu 
byl současný či bývalý žák, případně zaměstnanec místní školy. to byla podmínka přijetí do turnaje. 
K hlavním favoritům turnaje opět patřily týmy apRil BaR „a“ a apRil BaR „B“, které jsou již 
tradičně složené z hráčů místního fotbalového klubu sK sparta Úpice. přestože oba týmy vyhrály 
své základní skupiny, ve vyřazovacích zápasech už tak úspěšné nebyly. neprosadil se ani loňský 
finalista old staRs, vedený ředitelem školy Martinem Zakouřilem, kterého již ve čtvrtfinále 
přehrál rychlonohý i technicky vyspělý tým GoRon RydeRs. pohár pro vítěze nakonec zvedl 
nad hlavu kapitán týmu poBŘeŽÍ slonoViny Bohumil Kafka. přestože ze základní skupiny 
mužstvo postoupilo až ze třetího místa, v závěrečných bojích bylo suverénní a ve finále pak porazilo 
tým Fc slaVoJ 4 : 2. Je třeba ještě říci, že právě výkon týmu Fc slaVoJ, vedený patrikem Bři-
cháčkem, který byl od začátku pasován za černého koně, patřil asi k největšímu překvapení turnaje. 

Martin Zakouřil, ZŠ Bratří Čapků

Byli jsme v Plymouth (Velká Británie)
Ve dnech 5. až 9. prosince 2010 se konalo další ze setkání mezinárodního projektu energie. tento-
krát jsme se spolu se čtyřmi studenty vypravili do britského plymouth, který leží na jihozápadním 
pobřeží anglie v devonu. po cestě tam jsme si krátce prohlédli několik významných míst v londý-
ně (trafalgar square, Buckingham palace a Big Ben). 

V plymouth měli studenti možnost procvičit si angličtinu, diskutovat otázky týkající se obnovi-
telných i neobnovitelných zdrojů energie, prezentovat dosavadní výsledky měření spotřeby energií 

ve školách a seznámit se se studenty ostatních 
zemí. 

asi nejzajímavější byla prohlídka obřích 
skleníků tropického pralesa spolu s přednáškou 
o geotermální elektrárně, kterou na tomto místě 
budují a která by v budoucnu měla celý areál 
zásobovat.
setkání v nás jako obvykle zanechalo mnoho 
dojmů a my se můžeme těšit na další schůzku 
v dánsku.

Gymnázium a SOŠ Úpice

Za Městské gymnázium a střední odbornou 
školu Úpice přeji do nového roku 2011 všem 

představitelům i občanům města Úpice, 
zaměstnancům školy, studentům i jejich rodi-

čům hodně zdraví, štěstí, pracovních
i osobních úspěchů.

Irena Dobiasová
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ZPRáVIčky Z LáNSké ŠkOLIčky

Sportovní víkendovka
Jeden z listopadových víkendů na Základní škole Úpice-lány patřil tradičně sportovní víken-
dovce. Již několik let zveme na tyto akce známé osobnosti, které dětem přibližují zákulisí ze 
svého sportovního života. 
V neděli 21. listopadu 2010 
dopoledne se dveře školy 
otevřely pro žáky i veřejnost 
a všichni jsme společně při-
vítali pana Martina petrovic-
kého. nebyl naším hostem 
poprvé, avšak tentokrát se 
představil v roli asistenta tre-
néra vicemistryň světa v žen-
ském basketbalu. K vidění 
byla i stříbrná medaile. 

Kromě nedělního přednáš-
kového dopoledne se mladí 
sportovci po celou dobu ví-
kendovky věnovali florbalu, 
basketbalu, vybíjené a dalším hrám. týmy sestavené z různých věkových kategorií bojovaly 
jako o život. po výkonech museli všichni doplnit energii. o jejich plné žaludky se starala děv-
čata z 8. třídy. V rámci programu jsme měli také odjet do trutnova na basketbalové utkání. to 
však bylo přeloženo na nedělní odpoledne. Kdo na duel s Karlovými Vary neodjel, mohl celé 
klání basketbalistek Kary trutnov sledovat v přímém přenosu na Čt4.

Za zorganizování akce děkujeme členům dětského parlamentu, paní učitelce petře Friebelo-
vé, panu učiteli Martinu Kejzlarovi, panu řediteli petru Kalouskovi a našemu hostovi Martinu 
petrovickému, který škole věnoval tři permanentky na basketbalová utkání Kary trutnov. ty 
vyhráli účastníci webové soutěže, kteří správně odpověděli na otázku, kdo byl soupeřem našich 
reprezentantek ve finále na mistrovství světa. 

Iveta Jiříčková, (autor fotografie Miroslav Tomeš)

Stříbrný trenér Martin Petrovický obdržel od Dětského parlamentu pamětní list

Skok do života
Už šestý objemný sběrný box na technických službách města Úpice plní v rámci dobročin-
né akce sbírej-toner.cz občané Úpice prázdnými tonery, z toho téměř polovinu nakupili žáci 
a partneři Základní školy Úpice-lány. proč? dozvěděli se totiž, že se jedná o pomoc. charita-
tivním příjemcem výtěžku za úpické vytřídění použitých tonerů je nezávislé občanské sdružení 
podporující osoby s mentálním postižením z Hradce Králové sKoK do života (www.skokdo-
zivota.cz). projekt, který pomáhá hendikepovaným, pokračuje. tonery bez nároku na finanční 
odměnu, ale za krásný pocit pomoci bližnímu, se vybírají nadále. Zapojte se i vy a doneste po-
užité tonery do technických služeb města Úpice.     

Petr Kalousek

Poukazy se postupně vybírají
V prosinci nastal ten správný čas na výběr odměn, které žáci 2. stupně ZŠ Úpice-lány dostáva-
li v září v rámci dne zdra-
ví. třídy si bowlingové tur-
naje a bazénové šplouchání 
patřičně užívají. chceme 
tímto ještě jednou podě-
kovat královéhradecké-
mu kraji, který celou akci 
finančně podporoval. 
pro 8. a 9. třídy jsme do 
školy v rámci volby po-
volání opět pozvali pana 
Kozáka s jeho šikovnými 
studenty ze střední školy 
hotelnictví v Hronově, kte-
ří se dne zdraví zúčastnili 
také. 3. 12. znovu předvedli 
úžasné barmanské kousky 
včetně ochutnávky zeleninových salátů.     Iveta Jiříčková

Třída 7. A ZŠ Úpice-Lány po bowlingovém turnaji

Učte se, kdo chcete, 
kdy chcete,
kde chcete!
aby pedagogové Základní školy Úpice-lány 
mohli naplnit tuto myšlenku v rámci projektu 
otevřená škola, dlouze hledali vhodný nástroj. 
pátrali po přiměřené elektronické podpoře 
denní výuky žáků i systému podpory školou 
pravidelně pořádaných počítačových kurzů pro 
veřejnost. nakonec vybrali systém pro řízení 
výuky Moodle.

od června minulého roku už široký poten-
ciál virtuálního výukového prostředí „můdlu“ 
využívají především žáci 5.-9. tříd školy. pod-
porována je v první vlně výuka informačních 
technologií a vzdělávacích předmětů na dru-
hém stupni. Výukový systém Moodle využívají 
pedagogové školy i k nejrůznějším anketám, 
testům, soutěžím, ale třeba i k výběru ze škol-
ní nabídky sedmi volitelných předmětů. sys-
tém využili zaměstnanci domova důchodců 
tmavý důl, kteří na škole absolvovali padesá-
tihodinový kurz práce s aplikacemi Ms office. 
Úpickým tenistům pomáhá organizovat zimní 
výjezdy na trénink a obsazovat místa v teniso-
vé hale. Moodle získává stále větší popularitu. 
Žáci ho používají rádi. Ba co víc, po půlročním 
zkušebním provozu se ukazuje, že je tato forma 
výuky výborným doplňkem běžné denní vý-
uky i na základní škole. Určitě proto, že staví 
na aktivním přístupu žáka, který se sám učí 
a není jen někým učen.

Zdeněk Hrabánek

PF 2011
Přejeme Vám, ať se s Vámi

v tom novém roce alespoň jednou 
radostí zatočí celý svět.

Základní škola Úpice-Lány

Základní škola Úpice-Lány
zve předškoláky

ve čtvrtek 20. ledna 2011
od 14:00 do 18:00 hodin

k zápisu do 1. třídy 

do afriky za zvířátky
pojedete tam a zpátky,

spočítáte opice,
slony, hady, hadice.

nakreslíte pozdrav slonům,
nebude se vám chtít domů.

a až přejde letní čas,
rádi uvidíme vás tu zas.
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MARSYAS
KULTURA

ZÁŘIVÉ HLUBINY
HVĚZDÁRNA

Astronomické
informace
slunce vstupuje 20. 1. do znamení Vodnáře. 
3. ledna v 19 hodin je Země ke slunci nejblíže 
(147,1 miliónu km).  

Měsíc je 4. 1. v novu, 12. 1. v první čtvrti, 19. 
1. v úplňku, 26. 1. v poslední čtvrti. na nový 
rok ráno prochází kolem velmi jasné Venuše, 9. 
a 10. ledna večer v blízkosti planety Jupiter, 25. 
ledna ráno nedaleko saturnu a hvězdy spika. 

planety sluneční soustavy: Merkur je vidi-
telný v první polovině měsíce ráno nad jiho-
východem, nedaleko svítí velmi jasná Venuše. 
nejjasnější planetou večerní oblohy je Jupiter, 
v jeho blízkosti se nachází planeta Uran pozo-
rovatelná již triedrem; těsné přiblížení obou 
těles můžeme pozorovat 4. 1. saturn je viditel-
ný ve druhé polovině noci v souhvězdí panny, 
planeta neptun večer nízko nad jihozápadem. 
K pozorování neptunu musíme použít daleko-
hled, vyhledávací mapku zašleme zájemcům 
na požádání zdarma.

Zajímavé úkazy: počátkem ledna můžeme 
pozorovat zvýšený výskyt meteorů roje Kva-
drantid; maximum, během kterého uvidíme 
i několik desítek meteorů za hodinu, nastává 4. 
ledna ráno. 

4. ledna dopoledne dojde k částečnému za-
tmění slunce, které je z našeho území pozoro-
vatelné prakticky v celém průběhu, i když jen 
nízko nad obzorem. Částečné zatmění začne 
v 8 h 6 min, největší fáze zatmění nastane krát-
ce před půl desátou, zatmění skončí v 10 h 54 
min.

Večerní přelety Mezinárodní kosmické sta-
nice iss jsou dobře pozorovatelné v první po-
lovině ledna, období ranních průletů iss začíná 
24. 1. informace o aktuálních průletech získáte 
dotazem odeslaným na elektronickou adresu 
preletyiss@seznam.cz.  

také v lednu probíhají na hvězdárně pravi-
delné návštěvní dny. Víkendy jsou věnovány 
pozorování sluneční fotosféry, prohlídce hvěz-
dárny včetně meteorologické a seismické stani-
ce (sobota 10 - 12 h, neděle 13 - 15 h), pravidel-
ná pozorování noční oblohy začínají ve středu 
a v pátek v 18 hodin. Bližší informace o akcích 
hvězdárny v lednu najdete na internetových 
stránkách www.obsupice.cz. na tento měsíc 
připravujeme mj. pozorování meteorického 
roje Kvadrantid, částečného zatmění slunce 
a také přednášku věnovanou výročí havárie ra-
ketoplánu challenger.  

 Jiří Kordulák, Hvězdárna v Úpici

Hvězdárna v Úpici
Vás zve na vzpomínkový pořad

o zkáze raketoplánu challenger
ve středu 26. ledna 2011

od 18 hodin.

POZVáNkA NA POZOROVáNÍ
Hvězdárna v Úpici vás zve na mimořádné sledování dvou zajímavých astronomických úkazů: 
-   pozorování meteorického roje Kvadrantid (od půlnoci do svítání)
-  pozorování částečného zatmění slunce (8 až 11 hodin, začátek v 8 hodin) 

Akce se uskuteční v noci ze 3. na 4. 1., začátek nočního pozorování je ve 24 hodin.   

součástí programu bude odborný výklad doplněný videoprojekcí, prohlídka hvězdárny a pozorová-
ní ranní oblohy (planety Venuše a saturn, objekty vesmíru) velkými dalekohledy hvězdárny. Vstup-
né 40 Kč (na obě akce). pozorování je možné uskutečnit jen za jasného počasí.

Josef Rumler

divadlo a. Jiráska Úpice vás zve na

kONcERt PAVLA BOBkA A SkUPINy PRSt
13. ledna v 19.30 hod

VÍc NEhLEDáM
Vstupné: 180, 200, 220,- Kč

předprodej v turistickém informačním centru, tel. 499 882 329. Hromadné objednávky na tel. 499 882 197

Den pro dětskou knihu
den pro dětskou knihu je akce na podporu dětského čtenářství probíhající v řadě knihoven v celé 
republice. i u nás se tradičně zapojujeme a připravujeme program pro děti a jejich rodiče. Již v loň-
ském roce se osvědčila velká knihovnická dílna. děti měly možnost na různých místech knihovny 
tvořit a vyrobit si tak 9 většinou vánočně laděných dárků, ozdob apod. Maminky si mohly na chví-
li odpočinout a podle instrukcí si vyrobit svícínek z pedigu, který jistě pomůže vytvořit krásnou 

vánoční atmosféru. V každou 
celou hodinu si děti, které měly 
chuť poslouchat pohádku, zalez-
ly do koutka, kde jsme se díky 
četbě paní knihovnice mohli 
přenést do pohádkového světa. 
nezapomněli jsme ani na drob-
né občerstvení, čekala nás tu 
plná mísa čerstvých koláčků 
a teplý čaj. Kdo přišel, určitě 
nelitoval...

J. Šimková
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MÍSTO PRO JONATHANA
CÍRKVE, SPOLKY, SDRUŽENÍ, AKTIVITY

NOVé kNIhy V MěStSké kNIhOVNě

setkání klubu dětských čtenářů

DáŠEňkA

zveme všechny děti, které si chtějí
popovídat a zahrát

v úterý 18. 1. 2011 od 14.30 hodin
do dětského oddělení Měk Úpice

Všichni, kteří nechcete sedět doma,
přijďte svůj čas strávit s ostatními dětmi.

Zahrádkáři
informují
Vánoční svátky proběhly. Věříme, že ke spoko-
jenosti většiny lidí a hlavně dětí, které se do-
čkaly dárečků i radovánek na sněhu. pro starší 
občany je největším bohatstvím zdraví, a tak 
doufáme, že i jim Ježíšek naděloval příjemnou 
vánoční pohodu a hlavně to zdravíčko. Bude-
me zahajovat nový rok 2011 a věříme, že bude 
úspěšnější než ten předešlý.

16. ledna 2011 proběhne v hotelu Beneš 
členská schůze zahrádkářů, na kterou zveme 
všechny členy i hosty.

Zahrádkáři uspořádají již tradičně ples, a to 
21. ledna 2011 v městském sále. K tanci i posle-
chu zahraje „Meta“ libňatov. srdečně zveme 
širokou veřejnost.

Výbor ČZS Úpice, Josef Fing

KniHy pRo dospělÉ
Šírová-Motyčková, k.: Naučné stezky: prů-
vodce naučnými stezkami české republiky
Kniha přináší seznam asi pěti set naučných 
stezek v naší zemi a sedmdesáti stezkám se 
věnuje podrobněji. Kde se stezka nachází, jak 
je obtížná, na co se zaměřuje, jaké zajímavos-
ti zde můžeme spatřit a jaké zajímavosti jsou 
v blízkém okolí.

cestománie IV.
Knižní vydání televizního magazínu cesto-
mánie vzniklo ve spolupráci s FeBio. autoři 
kromě nejdůležitějších informací upozorňují 
i na nejpozoruhodnější místa, která jsou ma-
sovou turistikou často přehlížená.

fontbrune, Jean-charles de:
Nostradamus: proroctví pro 21. století
autor dešifruje proroctví pro období 2008 až 
2025. co přinese budoucnost? přijde zlatý 
věk, anebo bude vše jinak?

Oktábcová, S.: Dětství před kamerou: pří-
běhy slavných českých hvězdiček
Kniha připomene dvacet oblíbených dětských 
hereckých hrdinů ze seriálů a filmů.

Ramík, k.: cviky na vaši bolest
Jednoduché cviky, které vychází z moderních 
postupů současné rehabilitace, jsou velmi 
účinné a přináší rychlou úlevu od bolesti.

Moučková, k.: Nejsem žádná lvice
první podrobné, upřímné a ucelené vyprávění 
legendární televizní hlasatelky Kamily Mouč-
kové, která dosáhla bodu, kdy už nic v životě 
není tabu, a s pomocí renomované spisovatel-
ky petry Braunové napsala tento životopisný 
román o lásce, smrti a krutém 20. století.

Briggs, M.: česnek & cibule: mnohostran-
né, užitečné a zdraví prospěšné
Zdraví prospěšná zelenina. pověry, folklor 
a zajímavosti. pěstování cibulovin i vaření 
s nimi.

Devátá, I.: Mezi nebem a peklem
Kniha oblíbené autorky je věnována pře-
devším ženám, jejich radostem a strastem, 
přednostem a vadám. to ale neznamená, že 
se v nich nehovoří o mužích, právě naopak, 
vždyť muži jsou hlavním zdrojem ženského 
potěšení i trápení.

coetzee, J. M.: Doba železná
V Jihoafrické republice umírá stará žena 
na rakovinu. Jako bývalá univerzitní profesor-
ka celý život vzdorovala lžím a krutosti apar-
theidu, ale žila stranou jeho skutečných hrůz. 
teď je nucena přihlížet brutálnímu běsnění, 
které tento režim způsobil. V obsáhlém dopise 
své dceři líčí podivné události provázející dny 
jejího umírání.

Mckinnon, G.: Pomóóóc!
Měním se ve svou matku
o matkách, dcerách a krizi středního věku.

Rottová, I.: Dáma z komparzu
Kapitánka sabina vyšetřuje případ vraždy bý-
valé tanečnice Heleny.

francková, Z.: hra na schovávanou
letušce Katce vychází všechno, čeho se do-
tkne. i přítele, pohledného pilota, jí všechny 
kolegyně zavidí. o to horší je zjištění, že čeká 
dítě. pokud si dítě nechá, přijde o přítele, pro-
tože on rozhodně není rodinný typ, a ztratí 
i prestižní zaměstnání.

Medlicott, J.: Neobyčejné Vánoce: příběhy 
z covingtonu
nový pastor odhalí, že jeho předchůdce ne-
byl nikdy vysvěcen, takže nemohl oddávat. 
pět párů musí být znovu oddáno, a to právě 
na Štědrý den. Kostel nutně potřebuje opravy 
a času je málo. tři dámy to ale nechtějí nechat 
jen tak, neboť Štědrý den má být dnem splně-
ných přání a zázraků.

Bouzek, O.: Za zvěří na sever i na jih
příběhy z lovů divoké zvěře u nás i v cizině.

KniHy pRo děti
Samohýlová, A.: Drátované šperky
Kniha přináší kolekci unikátních rukodělných 
šperků, vyrobených drátenickými technikami.

Drozdková, L.: Šijeme na panenky
32 nápaditých originálních modelů, které jsou 
určené pro všechny zručné milovníky štíhlých 
panenek.

Murrell, D.: Bojovníci
Kniha vás seznámí s bitvami a boji, s dávnými 
bojovníky, jejich zbraněmi i způsoby výcviku.

Rytířová, h.: kuchařka pro kluky a holky
Čarodějka Borůfka má plný měšec receptů 
a ráda naučí vařit i holky a kluky, protože její 
recepty jsou jednoduché a bezpečné.

kratochvíl, M.: fanfárie
do úžasné země Fanfárie vás zavedou Fran-
tišek a Majda z Kouzelné školky a prozradí 
vám spoustu tajemství, o kterých se zdává jen 
ve snu.

Mccombie, k.: totální propadák
další novinky z rodinky rockerky sadie. Ma-
minka je smutná, babičky se dohadují kvůli 
šatům na svatbu a ke všemu umírá jejich ko-
čička. pomůžete sadie se s tím vypořádat?

Brezina, t.: Zámek přízraků
Členové Klubu záhad mají za úkol prošetřit 

záhadné události, k nimž dochází na zámku. 
Když narazí na staré dokumenty a fotografie, 
je jim jasné, že tam před 100 lety muselo dojít 
ke strašlivému zločinu.

krolupperová, D.: Josífkův pekelný týden
Josífek si v úkolu do školy postěžuje na všech-
ny zákazy a příkazy doma. Hned druhý den je 
prapodivný a další také. nastal pekelný týden.

řeháčková, V.: když spadne kluk rovnou 
z nebe
o prázdninách se objeví ve vesnici pohledný 
kluk. a třináctiletá Vendula je štěstím bez 
sebe, protože si vybral právě ji. příběh začal 
jako pohádka, ale co všechno v jejím životě 
způsobil?

cast, P. c.: Škola noci 5. Pronásledovaná
pokračování fantasy příběhů o docela obyčej-
né budoucí upírce Zoey, která je předurčena 
k velkým věcem, i když o to vlastně moc ne-
stojí.
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Opět jeden rok za námi
Každý spolek nebo organizace začátkem nového roku hodnotí, jaký byl ten rok, který právě skončil. 
ne jinak tomu je i u úpických loutkářů. a tak se chci podělit o trochu informací, co jsme v tom roce 
2010 dělali. 

Hned od ledna se začalo s přípravou a nácvikem nové hry loupežník Rumcajs a přitom byla ještě 
obnovena inscenace pohádky Začarovaný les. a už se uvažovalo o maňáskové komedii o pejskovi 
a kočičce (na tu byly pořízeny nové loutky) a uvedena byla v premiéře v květnu na dni Úpice v Ra-
tibořicích. pak ještě na dětském dni 
na lánech, o úpické pouti a také tře-
ba na letní slavnosti ve Vlkově u Ja-
roměře. a to už se tvořila nová hra 
(zatím na papíře) Kašpárek sluhou 
u čaroděje. ta se zkoušela od začátku 
října. a už přes léto se připravovala 
přehlídka loutkových divadel Rolnič-
ka 2010. 

Když se to tak shrne dohromady, 
měl 17 členný soubor za tento rok 20 
představení a vystoupení, a to nejen 
v Úpici. Hrálo se ve Rtyni v p., v Batňovicích, v Hajnicích i v trutnově. K tomu ještě přehlídka Rol-
nička 2010 v říjnu a listopadu. Vrcholem činnosti, jako každoročně, byla pohádka do ouška jehly 
21. 11. na soutěži v libčanech. a v tom shonu jsme si jen letmo připomněli, že 15. listopadu uplynu-
lo plných 60 let od založení našeho loutkového divadla v Úpici.

Antonín Kubíček

60 let loutkového divadla v Úpici
na přelomu roku 2010 a 2011 chci vzpomenout 60 let od založení loutkového divadla v Úpici. pro-
tože jsem už posledním pamětníkem toho momentu, jak jsme tenkrát začínali.

V Úpici v kuchyni Úpolenu 01 (texlen 21) byl kuchař R. Rykr, rodák z Jaroměře. a právě v Ja-
roměři bylo tenkrát na prodej pěkné spolkové loutkové divadlo. R. Rykr udělal maximum pro to, 
aby získal toto divadlo do Úpice. přesvědčil ředitele a závodní organizace RoH tehdejšího Úpolenu, 
tonavy a Juty a získal potřebné peníze. Úpolen 01 dal k dispozici místnosti, které měl pronajaté 
v domě č. 36, a tak se loutkové divadlo dostalo na náměstí.

přišel 15. listopad roku 1950 a vyzdobený výklad pod Městem zval všechny zájemce na první 
schůzku. přišlo nás asi 15 a z toho asi jen 6, kdo chtěl hrát. ti ostatní, to byli zástupci závodů. pře-
kvapily nás loutky, bylo jich asi 30 a byly jen na nitích. tenkrát se hrálo převážně s loutkami na drá-
tech. Bylo tady postaveno skládací jeviště a nějaké kulisy. pak nám R. Rykr ukázal místnost směrem 
do náměstí (dnes je tady prodejna květin) a tady že bude hlediště i to skládací jeviště. ovšem stály 
tady ještě dřevěné přepážky od někdejší pošty. Výhled – strašně moc práce: zlikvidovat přepážky, 
vytvořit divadélko a naučit se hrát s loutkami. Měli jsme chuť a elán a pustili se do toho.
- pokračování příště –

Antonín Kubíček

Mikuláš v úpické tělocvičně
Ve čtvrtek 9. prosince 2010 uspořádali cvičitelé místní tJ sokol Úpice pro své dětské svěřence 
mikulášskou besídku. celá akce se uskutečnila v tělocvičně na Blahovce. Začátek byl naplánován 
již na šestnáctou hodinu. a opravdu chvilku po šestnácté se veškeré připravené akce rozeběhly. 
nejdříve byla společná rozcvička na hudbu a potom následovalo jednoduché cvičení na připravené 
opičí dráze. do cvičení se zapo-
jily všechny věkové kategorie, 
které do tělocvičny přišly. Ko-
lem páté hodiny se ozvalo za-
zvonění a do tělocvičny vtrhla 
dvojice čertů, která účastníky 
akce řádně prohnala a snažila 
se zlobivé děti nacpat do připra-
veného pytle. po skončení běs-
nění zástupců pekla se na plo-
še tělocvičny objevil Mikuláš 
s andělem. Každé přítomné dít-
ko muselo předvést svoji spor-
tovní dovednost a ti menší ještě 
odříkali Mikuláši připravené 
básničky a písničky. Za odměnu dostal každý malý balíček s ovocem a sladkostí, které připravily 
členky věrné gardy. Myslím si, že se mikulášská povedla a splnila svůj účel.

Za TJ Sokol Úpice Martin Just 

Soutěž o nejlepší 
prezentaci města 
Úpice
Městská hudba Úpice v loňském roce osla-
vila 120. výročí vzniku organizované hud-
by v Úpici několika koncerty, ale také jed-
nou hudební činnosti zcela odlišnou akcí.

Ve spolupráci s autorem a správcem 
svých webových stránek, tomášem dvo-
řáčkem, vyhlásila dne 29. 9. 2010 soutěž pro 
děti z úpických škol o nejlepší počítačovou 
prezentaci města Úpice.

Ředitelé škol pomohli s vyhlášením 
soutěže a 11. listopad byl dnem odevzdání 
prezentací. sešlo se celkem 17 prací. pěti-
členná porota pak během týdne vyhodno-
covala a došla ke shodě na prvních třech 
místech. Vítězné prezentace jsou opravdu 
ty, na kterých je vidět vlastní práce a tvůrčí 
snaha. celkově nás všechny soutěžící mile 
překvapili.

MHÚ oslovila podnikatele v oblasti pc 
doplňků s prosbou o věcné ceny do soutě-
že a ochotně se nabídla trutnovská firma 
Bs-com, která některé ceny do soutěže 
věnovala a je tedy hlavním a jediným spon-
zorem.

celá soutěž byla naprosto anonymní 
a teprve v úterý 23. listopadu 2010 dopo-
ledne v městském sále při slavnostním vy-
hlášení výsledků se po projekci nejlepších 
přihlásili její autoři. Vyhlášení výsledků 
natočila televize-Js a reportáž proběhla 
v kabelové televizi Účko.

MHÚ nabídne v nejbližší době nejlepší 
prezentace tic a Městu Úpice k dalšímu 
využití.

A zde jsou ti nejlepší soutěžící:
1. Miroslav tomeš – ZŠ Úl, 
2. denisa danková - Gymnázium a soŠ Úpice,
3. tereza Vlčková - Gymnázium a soŠ Úpice

Zd. Möglich, www.mhu.estranky.cz

třÍkRáLOVá 
SBÍRkA

tříkrálová sbírka bude probíhat
ve dnech 7. a  8. 1. 2011.

letos bude část sbírky věnována
na dovybavení

 Mateřského centra slůně v Úpici.

děkujeme za podporu.

K. Menšíková
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Z DRUHÉ KAPSY
SPORT

O POháR SPARty ÚPIcE 2010
4. ročník pravidelných turnajů v elektronických šipkách

Sobolík králem čtvrtého ročníku, béčkové kategorii vévodila kameníková
Čtvrtý ročník seriálu o pohár sparty Úpice je minulostí. Ve středu 24. listopadu byl odehrán po-
slední díl této celoroční série středečních turnajů, který za podpory Města Úpice a místního restau-
račního zařízení apríl zorganizoval šipkový oddíl tělovýchovné jednoty sparta Úpice.

třiačtyřicet turnajů a v nich na sedmdesát startujících, to jsou vedle bodových tabulek nejdůleži-
tější čísla uplynulého ročníku a to i přesto, že nešlo o čísla rekordní. nejstabilnější formu předvedl 
domácí reprezentant sparty Jiří sobolík, který již několik turnajů před koncem seriálu mohl osla-
vovat triumf. Jeho náskok před druhým týmovým kolegou ondřejem Vylíčilem se nakonec ustálil 
na 1140 bodech, což je luxusní náskok. sobolíkovo prvenství je bezpochyby zasloužené. Zúčastnil 
se totiž celkem devětadvaceti turnajů a v celých dvou třetinách z nich se umístil na stupních vítězů. 
také se stal nejúspěšnějším hráčem co do počtu prvních míst v jednotlivých turnajích, kterých na-
sbíral celkem osm. Zajímavostí je, že před startem ročníku se netajil tím, že má políčeno na putovní 
trofej. sebevědomě si tedy šel za svým cílem, kterého také nakonec dosáhl.

na rozdíl od loňska, kdy o pořadí na stupních vítězů rozhodovala doslova poslední šipka hozená 
v posledním turnaji, se letos to samé událo pouze v boji o bronz. ten si nakonec o pouhých dvacet 
bodů pověsí na hruď Václav stárek hájící barvy týmu a je to Kocléřov, který tím nepovolil obhajobu 
zmiňovaného kovu Jiřímu Uhříčkovi z Baníku Žacléř. titul v kategorii B, která sdružovala hráče 
z třetích a nižších lig, si vyházela hráčka úpických lumírkovců lucie Kameníková před spoluhráč-
kou terezou odvárkovou a vysokomýtským neregistrovaným šipkařem Jakubem Ulrychem.

Vyhlášení výsledků proběhlo ve středu 1. prosince tradičně v apríl baru. trofejemi byli odmě-
něni hráči na stupních vítězů nejen absolutního pořadí, ale také béčkové kategorie. nárok na výběr 
z připravovaných věcných cen pak měl každý, který splnil podmínku odehrání alespoň patnácti 
turnajů v roce.

Kulatý pátý ročník odstartuje první lednovou středu a bude pokračovat s týdenní pravidelností 
až do konce listopadu. V pravidlech se nic zásadního nezměnilo. až na způsob rozdělování odměn, 
který projde podstatnými změnami. Bližší informace, kompletní výsledkový servis, výše vyplace-
ných jackpotů, galerie medailistů či zajímavá statistická čísla i fotky z předávání trofejí lze vyhledat 
na webu pořadatele www.navrchol.cz/sparta.

O POháR SPARty ÚPIcE 2011
pořadatel:   tJ sparta Úpice oddíl šipky za podpory Města Úpice
termíny:  každou středu od 5. 1. do 30. 11. 2011 (vyhlášení ročníku 7. 12.)
Časy:    zahájení turnajů vždy v 19:00, prezence 18:30-19:00
Místo:    Úpice apríl bar
popis:    soutěž oblastního významu - 5. ročník celoročního seriálu pravidelných turnajů (1x týd-
     ně - celkem v roce 48 turnajů). Jednotlivé turnaje jsou otevřené všem šipkařům bez roz-
     dílu bydliště, pohlaví či věku (jsou určené také mládeži i amatérům-neregistrovaným).
info:    www.navrchol.cz/sparta nebo 603 104 220

Pozvánka
5. ledna rozehrají šipkaři 5. ročník celoročního seriálu turnajů o pohár sparty. s týdenní pravidel-
ností se každou středu až do konce listopadu budou scházet hráči různých věkových a výkonnost-
ních skupin v úpickém aprílu.

stejně jako v předchozích ročnících budou i letos zřízeny dvě výkonnostní kategorie. Mezi první 
budou patřit hráči absolutního pořadí, tu druhou vytvoří členové 3. ligy, divize a neregistrovaní. 
Vyhlašovat nejlepší se nebudou pouze na konci celého maratónu, ale také v jeho průběhu. pro jed-
notlivé turnaje budou připraveny poukázky na občerstvení vždy pro vítěze a minimálně jednoho 
vylosovaného. na začátku každého měsíce bude navíc odměněn nejlepší hráč uplynulého měsíce. 
V konečném pořadí se krom medailistů na věcné ceny mohou těšit všichni, kteří odehrají minimál-
ně patnáct turnajů z celkového počtu osmačtyřicet, a na finanční odměny pak ti, kteří splní účast 
v deseti turnajích. po celý rok tedy rozhodně bude o co hrát. pořadatel soutěže, šipkový oddíl tJ 
sparta Úpice, garantuje při průměrné účasti třinácti hráčů na turnaj odměny v hodnotě 40 tisíc 
korun.

Jednotlivé turnaje zahajují vždy v 19 hodin a zapojit se do nich mohou muži, ženy i mládež 
(v hracím prostoru je zakázáno kouření!). Jedinou podmínkou pro účast je zaplacení startovného 
50 Kč. tituly ve svých kategoriích obhajují Jiří sobolík a lucie Kameníková. na organizaci seriálu 
se podílí Město Úpice a bar apríl Úpice, za což oběma partnerům patří předem velké díky. přesné 
propozice soutěže lze vyhledat na webu pořadatele www.navrchol.cz/sparta.

MIStROVStVÍ čESké 
REPUBLIky DABLtýM 
LIGy UŠO
Mistrovství ovládly dabltýmy z králové-
hradecka
poslední listopadovou sobotu se v praž-
ském klubu a je to odehrálo Mistrovství 
České republiky e-sipky.cz dalbtým ligy. 
do finálového klání se nominovala dvacít-
ka nejlepších z různých koutů naší země. 
Mezi touto elitou nechyběla také trojice 
dabltýmů reprezentující Královéhradecký 
kraj - Jeseteři trutnov, sparta Úpice a Ba-
ník Žacléř.

Účastníci byli nalosováni do čtyř pěti-
členných skupin (dvě byly čtyřčlenné neb 
dva celky nedorazily), ze kterých pouze 
dva nejlepší postupovali do čtvrtfinálové-
ho play off. Výborně si vedli všichni výše 
uvedení zástupci Královéhradecka, kteří ze 
základních skupin postupovali z druhých 
míst. Velké štěstí měli krajští mistři Jesete-
ři, kteří uhájili druhé postupové místo před 
domácími Zákeřňáky jen díky lepšímu 
skóre. suverénněji si počínal Baník, který 
ztratil pouhé dva body za remízu s praž-
skou Šplhou, a také sparta, jenž si postup 
zajistila již kolo před koncem skupiny.

Jesetery šťastný postup nastartoval k vy-
nikající hře. Ve čtvrtfinále deklasovali 
poměrem 8:1 plzeňské Škorpiony a v ná-
sledném souboji o finále pak i profi team 
Klíčov 8:3. to sparta měla cestu do finále 
podstatně dramatičtější. i když jak ve čtvrt-
finále proti Úletu Křimice tak v semifinále 
s Baníkem byla po většinu zápasů lepší, na-
konec vždy rozhodoval až poslední možný 
leg. oba duely ale sparta zvládla shodnými 
výsledky 8:6 a ve finále se tak postavila Je-
seterům. Baník po čtvrtfinálové výhře nad 

Mistři a vicemistři České republiky DTL 2010. Dole 
Jeseteři  Trutnov,  Sucharda,  Vyhlíd  (zleva),  nahoře 
Sparta Úpice, Vylíčil, Sobolík, Holík  (zleva). Foto: 
Břetislav Uhříček
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BIOGRAF
PROGRAM KINA

Upozornění pro návštěvníky a obdivovatele kina. Kino Mír v Úpici zahájilo projekce s ví-
cekanálovým ozvučením dolby stereo. toto zařízení podstatně vylepší poslechovou pohodu 
zvukového doprovodu filmových představení, která tím dosahuje úrovně kvality projekcí v mul-
tikinech.

2. neděle 17.00 hodin

hARRy POttER A RELIkVIE SMRtI (1.část)
sedmé dobrodružství kouzelnických učňů z Bradavic. nikde není bezpečno.

vstupné: 74,-Kč +1, širokoúhlý, dolby digital, 146 min., české znění, mládeži přístupný

4. úterý 17.30 hodin

POZNáŠ MUŽE SVých SNů
nová romantická komedie Woodyho allena o manželství, rozvodech a nevěře.

vstupné: 65,-Kč, dolby, 96 min., české titulky, pro mládež do 12 let nevhodný

6. čtvrtek 17.30 hodin

JÍSt, MEDItOVAt, MILOVAt
dobrodružný romantický film s Julií Robertsovou v hlavní roli, natočený na motivy skutečného 
pozoruhodného příběhu.

vstupné: 65,-Kč, dolby, 140 min., české titulky, mládeži přístupný

10. pondělí 17.30 hodin

AMERIčAN
George clooney v thrilleru o nájemném vrahovi, který se skrývá v itálii před svou poslední za-
kázkou.

vstupné: 65,-Kč, širokoúhlý, dolby, 102 min., české titulky, pro mládež do 15 let nevhodný

12. středa 17.30 hodin

RED: VE VýSLUŽBě A EXtRéMNě NEBEZPEčNý
akční komedie s Brucem Willisem v hlavní roli. Boj mezi zestárlým agentem a celým zbytkem 
cia.

vstupné: 70,-Kč, širokoúhlý, dolby, 99 min., české titulky, pro mládež do 12 let nevhodný

14. pátek 17.30 hodin

thE NAtIONAL NEtWORk
dramatické nahlédnutí do okamžiku, kdy vznikl FaceBooK.

vstupné: 65,-Kč, širokoúhlý, dolby digital, 120 min., české titulky, mládeži přístupný

18. úterý 17.00 a 20.00 hodin

OBčANSký PRůkAZ
nový český film ondřeje trojana. Hořká komedie o osudech čtyř adolescentů v normalizační 
éře.   vstupné: 70,-Kč, dolby, 137 min., české znění, mládeži přístupný

19. středa 17.30 hodin

ONDIN
Byl jednou jeden rybář a ten vylovil mořskou pannu. Romantický film s nádherným příběhem.

vstupné: 65,-Kč, dolby, 103 min., české titulky, pro mládež do 12 let nevhodný

21. pátek 17.30 hodin

fOR SEMAfOR
nový český dokumentární hudební film v režii úpického rodáka Miroslava Janka, ve kterém 
je zmapována akce, v níž 23 současní muzikanti hledají sami za sebe tvar pro písně suchého 
a Šlitra.

vstupné: 55,-Kč, české znění, mládeži přístupný

25. úterý 17.30 hodin

PřEŽÍt SVůJ ŽIVOt
nový český film Jana Švankmajera, ,,sen je druhý život“. Gérard de nerval, jeden z velkých 
prokletých básníků.

vstupné: 65,-Kč, dolby, 105 min., české znění, pro mládež do 12 let nevhodný

26. středa 17.30 hodin

ZáMěNA
Kamarád taky rád. nebo když se na to nemůže dostat, provede alespoň záměnu ve spermobance.
nová komedie s Jennifer aniston.

vstupné: 70,-Kč, dolby, 101 min., české titulky, mládeži přístupný

28. pátek 17.30 hodin

ĎáBEL
pět lidí v pasti. a bude ještě hůř. Jeden z nich je totiž... Když se totiž zastaví výtah v mezipatře 
a jsou tam s vámi lidé, které neznáte, můžete se z toho...

vstupné: 65,-Kč, širokoúhlý, dolby, 80 min., české titulky, pro mládež do 15 let nevhodný 

Úplně jinými šipkaři Červené pečky 8:4 a po zmiňovaném prohra-
ném derby se spartou skončil bronzový.

Reprízu říjnového krajského finále mezi Jesetery a spartou zača-
li lépe Úpičtí, kteří po úvodních singlech vedli 3:1. V této části zá-
pasu se ale karta obrátila a Jeseteři šňůrou pěti bodů otočili na 6:3. 
sparta sice ještě dokázala snížit na rozdíl dvou bodů a udržela si 
šanci na titul, ale v závěrečných dvojicích již neměla tolik štěstí 
a nakonec podlehla výsledkem 8:4. Jeseteři se tak stali historicky 
prvními Mistry České republiky dabltým ligy. sparta se stejně jako 
v krajském finále musela spokojit „pouze“ s titulem vicemistra.

prahu tedy dobily týmy z východních Čech. tři ze čtyř medailí 
putovaly na trutnovsko, což je unikátní kousek a zároveň přede-
vším obrovský úspěch. Kompletní výsledkový servis z šampionátu 
najdete na oficiálním webu Unie šipkových organizací - www.sip-
ky.org.  

O. Vylíčil

Zimní běžecká liga se rozběhla
Mikulášským během ve Rtyni v podkrkonoší byl zahájen další 
ročník Zimní běžecké ligy o krále Jestřebích hor. Mínus 9 stupňů 

na startu neodradilo závodníky od účasti. Velice pěkná trať byla 
velmi dobře upravena. V dospělých kategoriích zvítězili táňa Me-
telková a Karel Šesták, početně zastoupené byly i kategorie dětí, 
na které čekali v cíli čerti s Mikulášem. další závod ZBl byl 
v Havlovicích v rámci tradičního silvestrovského běhu. Kompletní 
výsledky na www.maratonstav.cz.

K. Šklíba



ÚpicKÉ noViny – leden 2011. Vydavatel: Město Úpice.
adresa redakce: pod Městem 624, 542 32 Úpice, č.t.: 499 781 533,

e-mail: upickenoviny@upice.cz, internet: www.upice.cz.
Registrační číslo: RR/16/94/HB. náklad: 1000 výtisků. cena 5,- Kč.

Redakční rada: Jana Šimková, Josef Rumler, Věra lelková, 
Šárka Bušinská, Viktor selinger, alena Metzlová

Foto na titulní straně: Josef Červený

sazba, zlom, grafická úprava a tisk: tisk oFset a.s. Úpice.
otištěné názory nemusejí vždy vyjadřovat stanovisko redakce. 
Redakční rada si vyhrazuje právo vybrat k otištění příspěvky 

pisatelů podle potřeb Ún a upravovat délku příspěvků.

Uzávěrka únorového vydání: 15. ledna 2011

zd
e 

od
st

řih
ně

te

KALENDÁŘ

PRONAJMU Byt 3+1 S BALkóNEM V ÚPIcI
telefon: 775 710 522

Důchodkyně hledá brigádu v rekreačním zařízení, penzionu, restauraci – úklid, 
mytí nádobí, pomocné práce, případně úklid jako záskok s případným dojížděním.

Informace na tel. č.: 737 089 407

Nově otevřená prodejna 
potravin z Polska

s rozšířeným sortimentem
ul. palackého 399 – naproti parlamentu
(původně byl prodej v pojízdné prodejně

na bývalém autobusovém nádraží)

prodejní doba:
po – pá od 8.30 do 16.30 hodin

 so od 8.00 do 11.30 hod.

kdo daruje nebo levně prodá střešní televizní anténu?
kdo daruje nebo levně prodá funkční automatickou nebo poloautomatickou pračku?

tel. č. 737 089 407

kAMILA NýVLtOVá & fANcy fREE
Město Rtyně v podkrkonoší pořádá

koncert Kamily nývltové a její nové kapely Fancy Free.
Středa 26. ledna 2011 od 18:00 hodin v kině Na Rychtě.

Vstupné 190,- Kč.
předprodej na matrice MěÚ ve Rtyni v podkrkonoší

nebo na kultura@mestortyne.cz.

Zveme Vás k sousedům:

PAMětI AMOROVy
dušezpytné a vlastivědné představení ds na taHU

při MKs Červený Kostelec

úterý 11. ledna 2011 od 19:00 hodin v kině Na Rychtě

vstupné 60,- Kč
Předprodej na matrice MěÚ ve Rtyni v Podkrkonoší

nebo na kultura@mestortyne.cz.

3. 1. po pozorování meteorického roje Kvadrantid
Hvězdárna Úpice, od 24 hodin

4. 1. Út pozorování částečného zatmění slunce
Hvězdárna Úpice, od 8 do 11 hodin

5. 1. st Zahájení šipkařských turnajů o pohár sparty Úpice
apríl bar, Úpice, od 19 hod.

13. 1. Čt Víc nehledám – koncert p. Bobka
divadlo a. Jiráska, Úpice, 19.30 hodin

14. 1. pÁ den otevřených dveří do výuky
Budova ZŠ Bratří Čapků Úpice, 8.00 – 12.00

15. 1. so sportovní dopoledne
tělocvična ZŠ Bratří Čapků Úpice, 9.00 – 11.00

15. 1. so den otevřených dveří
Budova ZŠ Bratří Čapků Úpice, 10.45 – 14.30

18. 1. Út dášeňka (klub dětských čtenářů)
Městská knihovna Úpice, 14.30 hodin

18. 1. Út Vernisáž výstavy obrazů J. W. Mezerové
Městské muzeum Úpice, 16 hodin

20. 1. Čt Zápis dětí do 1. třídy „Za zvířátky do afriky“
ZŠ Úpice-lány, 14-18 hodin

20. 1. Čt Zápis dětí do 1. třídy ZŠ Bratří Čapků Úpice
ZŠ Bří Čapků Úpice, 13.00 – 17.00

21. 1. pÁ Zahrádkářský ples
Městský kulturní sál, Úpice

26. 1. st Vzpomínkový pořad o zkáze raketoplánu challenger
Hvězdárna Úpice, 18 hodin


